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Z POSIEDZENIA KOMISJI OSWIATY.KULTURY.ZDROWIA
I OPIEKI SPOLBCZNBJ
z dnia 02 luteso 2006 roku

Komisja Oéwiaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Spolecznej rozpoczEla
posiedzenie o godz. 11.00 w skladzie wg listy obecnoÉci stanowiqcej zalqczntk
do niniejszego protokolu, wg. nastgpuj4cego porz4dku obrad:

1. Organizacja wypoczynku dla dzieci i mlodzie?y w okresie ferii
zimowych.

2. Przyjqcie sprawozdania z pracy komisji za 2005 rok.
3. Analiza projektu budzetu Miasta i Gminy JEdrzejów na 2006 rok

w zakresie merytory cznej kompetencj i komi sj i.
4. Analiza materialów na sesjq.
5. Sprawy róZne.

Na wstppie Przewodniczqcy Komisji przywital wszystkich radnych oraz
przybytych na posiedzenie komisji goéci: Kierownik Orírodka Pomocy
Spolecznej w Jgdrzejowie - G. Chabior, pracownika OPS oraz pani4 E. Barlosz

reprezentujqcq MiEdzynarodow4 OrganizacjE Zwiqzkowq I\SZZ

,,solidarnoéó" i pani4 E. Dorobczyhska - reprezentuj4c4 Zwiqzki Zawodowe
Nauczycielstwa Polskiego.

Z uwagi na przybylych goÉci Przewodniczqcy Komisji zaproponowal
rozpoczecie posiedzenia od analizy projektu budZetu Miasta i Gminy Jgdrzejów
na rok 2006.

A d . 3
Glos zabrala pani E. Dorobczyúska. Uwaham, 2e my jako reprezentanci

organizacji zwiqzkowych powinniÉmy ofrzymaó projekt budzetu w dziale
oéwiaty, w celu zapoznania siQ z propozycjami budzetowymi oraz
ustosunkowania siq do nich.

Przewodniczqcy Komisji przeprosil goÉci reprezentuj4cych zwiqzki
zawodowe za niedostarczenie informacji dotycz4cych spraw budzetowych
Przypomnial, i2 Komisja Oéwiaty postawila wniosek w sprawie wymiany okien
w jednej ze szkól miejskich oraz wiejskich. Jest to trudny budzet. IJwaíam
jednak, 2e do póki nie podejmiemy radykalnych decyzji w sprawie reorganizacji
szkól z roku na rok sytuacja bgdzie trudniejsza - powiedzial Przewodniczqcy
Komisji.

Czy írodki na wymíanq okien w szkotach zostaly ujqte w projekcie
budzetu? - Zapytala pani E. Dorobczyriska.

Powylszy wniosek skladany byl dwukrotnie przez komisjE, nie uzyskal
jednak akceptacji Burmistrza i nie jest ujety w projekcie budzetu. Bgdziemy
rozmawiaó w tej sprawie jeszcze raz- odpowiedzialPrzewodnicz4cy Komisji.
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Glos zabrala pani E. Dorobczynska. ProszE zwróció uwagQ na ten
problem. W szkolach sEokna w bardzo zlym stanie.

Chcialbym równiez zasygnalizowaó problem wynagradzania
pracowników administracyjno obstugowych w naszych placówkach
oSwiatowych. Jest to grupa ludzi najni2ej uposaZonych.

Czy w projekcie budhetu jest ujqty budZet Szkoly Spolecznej? - Zapyfala
E. Dorobczyhska.

Jest ujety w zakresie naszych zadah tj. przedszkola - odpowiedzial
Przewodn iczqcy Komi sj i.

Cty Gmina planuje dodatkowo przekazaó irodki dla Stowarzyszenia
w Brusie, poza ujqQmi w budzecie? - Zapytala Pani E. Bartosz.

Prezes Stowarzyszenia w Brusie zwróctl siE do mnie o dodatkowe 20 tys.
zl. Poniewa? jest to pierwsze Stowarzyszenie funkcjonujqce na terenie Gminy,
myélE ze powinniémy wesprzeó je finansowo po to by pokazaó spoleczeústwu,
2e moZna w takiej formie prowadzió szkotq. BEde rozmawial w tej sprawie
z czlonkami komisji - odpowiedzial Przewodniczqcy Komisji.

Glos zabrala E. Dorobczyúska. Nie jestem przeciwna malym szkolom
zorganizowanym w formie stowarzyszenia. IJwalam jednak, i2 przeznaczenie
takiej kwoty bqdzie ze szkod4 dla naszych publicznych szkóL. Gmina ma
wywiqzaó z naloZonego obowiEzku pomocy Stowarzyszeniu w postaci
subwencji. Nie moZemy jednak dopuéció by dodatkowo doprowadzaó
do ,,zuboZania" naszych szkót, przekazujqc im kolejne Srodki pieniEZne. Gmina
przeprowadzila przecie2 remont tej szkoly, doposazylu jq po to by mogla
zafunkcjonowaó. IJwalam, 2e iuL wystarczajqco pomogla Stowarzyszeniu.
Wiemy, jaki jest budzet na oÉwiate, a przry powstawaniu nowych stowarzyszeh
musimy siE liczyó, i2 koszty na utrzymanie oéwiaty bqdq rosly. Proponujq
przeznaczyó t4 kwotE na podwyzki dla pracowników administracyjno
obslugowych.

Glos zabral E. Bartosz. Prezes Stowarzyszenia twierdzil, i2 nie bEdzie
mial Zadnych problemów, poniewaZ ma sponsorów. ApelujE do radnych, aby
pomyéleó o pracownikach obslugowo - administracyjnych, którzy od lat nie
mieli zadnych podwyZek. Jest to grupa najnihej zarabiajqcych pracowników
w oéwiacie. Kilka lat temu zostaly im odebrane równiez premie. Od 4 lat
ludziom tym obiecuje sig podwy2ki i nikt siE nie wywiqzal z tych obietnic do
dnia dzisiejszego.

Glos zabral E. Dorobczyúska W ubiegtym roku oddalyómy I % dodatku
motywacyj nego na rzecz pracowników administracyj no - obslugowych.

Glos zabrala radna J. Szreniawa. Chodzilam w tej sprawie do Burmistrza.
Nie rozumiem, dlaczego istniej4 takie du2e rozbieznoóci w zarobkach pomi edzy
placówkami oéwiatowymi.

Gtos zabrala radna M. Baranska. UwaLam, ze powinniémy pomóc tym
ludziom. Osoby te wykonuj4 cigZk4 pracQ.
Radna M. Barariska postawila wniosek.



WNIOSEK I

W budZecie uwzglgdnió podwyZki dla pracowników administracyjno -

obslugowych w placówkach oéwiatowych podlegtych Gminie (wniosek nie
dotyczy waloryzacji).

Za -  5
Przecíw - 0

Wstrzymalo síq - 0
I{ieobecnych - 2

Przewodniczqcy Komisj i postawil wniosek.
WNIOSEK II

Wesprzeó w kwocie 5 tys. zl. z Bud2etu Gminy Stowarzyszenie
Rozrvoju Wsi Brus, Gozna, Wygoda.

Z a - 2
Przeciw - 3

Wstrzymalo siq - I
lVieobecny - I

Jak wyglqda praca w szkole po zlqczeniu szkól? Czy jest to z korzyiciq dla
uczniów? - Zapyfa*a radna J. Szreniawa.

Pod k4tem finansowym efekty tego s4 niewielkie - powiedziala pani
E. Dorobczyhska.

Jako pracownik tej szkoty uwalam, ze jest to zte rozwiqzanie. Kontakt
starszej mlodzie?y z najmlodszymi dzieómi wplywa na nie demoralizuj4co. SE
sytuacje, 2e dzieci najmtodsze sq zastraszane przez starsz4 mlodzieL - dodala
radna M. Barariska.

Glos zabrala E. Bartosz. My jako zwiqzek NSZZ SolidarnoÉó byliémy
i w dalszym ci4gu jesteémy przeciwnikami lqczenia szkó1. Po trzech latach
utwierdziliémy siE w przekonaniu,2e byto to bardzo zle posunigcie.

Gtos zabral radny W. Bilewícz. W jednym budynku powinien byó tylko
jeden typ szkoty. Zrobienie dwóch dyrekcji w dalszym ci4gu nie rozwiqLp
problemu. Nalezy tak zreorganizowaó szkolE, aby jeden budynek przeznaczyó
na Gimnazjum a drugi na Szkolp Podstawow4.

Glos zabrala E. Bartosz. Jest mozliwoÉó rozgraniczenia mlodzie?y
(w 80%). Kwestia dotyczy przesuniEcia icianek dzialowych. Ograniczy
to swobodny przeplyw mlodzie|y gimnafalnej z mlodzie1q szkolnq. Mam
nadziejE, 2e Przewodnicz4cy Komisji zorganizule spotkanie, na którym zostanie
poruszony ten problem.

Przewodniczqcy Komisji zaproponowal zakohczenie dyskusji
na powy2szy temat.
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Na posiedzenie komisji przybyl Kierownik Zaktadu Podstawowej Opieki
Zdrowotnej - M. Boguslawski. Zwrócit siE z proéb4 rozwaaenia mo2liwoéci
udzielenia potyczki zakladowi przez GminE. Kierownik ZPOZ przedstawil
radnym sytuacjE finansow q zakladu.

Komisja Oéwiaty po wysluchaniu kierownika ZpOZ M.
postawita wniosek.

Boguslawskiego

WNIOSEK III
Rozwa2yó moiliwoéó udzielenia poLyczki dla zpozw Jgdrzejowie.

Z a - 6
Przeciw - 0

Wstrzymalo siq - 0
It{ieobecny - I

Glos zabral radny A. Wóicik. IJwalam,2e to Burmistrz powinien wystqpió
do radnych z takq pr opozy cj ar.

Na posiedzenie komisji przybyl Burmistrz M. piszczek.

Glos zabrala Kierownik Oirodka Pomocy Spolecznej w Jqdrzejowie -
G. Chabior. Analizujqc projekt budzetu na rok 2006, uwaaam, Le zbyt malo
Érodków zostalo przyznanych na oSrodek wsparcia, jakim jest Dzienny Dom
Pomocy Spolecznej. W roku ubieglym budzet przewidywat kwotq lI2 tys. zl.,
natomiast na rok 2006 - 100 tys. zl. Polowa tej kwoty zwÍacanajest do budzetu,
poniewaZ sq w niej uwzglgdnione odplatnoéci za positki. W rzeczywisto$ci na
prowadzenie tego domu otrzymujemy okoto 50 tys. zl. Po uregulowaniu
wszelkich naleZnoéci wobec pracowników, naleZnoéci za gaz, energiE pozostaj4
niewielkie kwoty na utrzymanie tego domu. z naszej opieki 

-korrysia

40 pensjonariuszy. Druga sprawa to zaproponowany budzet dla Oérodka
Pomocy Spolecznej w JEdrzejowie w kwocie 700 tys. zI.. Budzet ten nie
uwzglgdnia takich wydatków jak: zakup oleju, zaplata podatku, konserwacja
windy itd. Nadmieniam, i2 bardzo oszczgdzamy na ogrzewaniu z uwagi na
wysokie koszty oleju.

Gtos zabrat radny R. Dzwonek. Mo2e powinniSmy sig zastanowió nad
zmianq sposobu ogrzew ania budynku OPS. Rozwiqzaniem korzystniej szym j est
np. zakup pieca mialowego.

Glos zabral radny A. Wójcik. Kotlownig olejow4 zrobiliémy 5 lat temu.
Nie mamy gwarancji na to,2e cena mialu nie wzroÉnie.

Nie mówiE o demontowaniu tego ogrzewania, ale o zainstalowaniu
dodatkowego pieca. Powinniémy zastanowió sig nad takim rozwiqzaniem -
powiedzial radny R. Dzwonek.

Glos zabrata Kierownik OPS G. Chabior. tr qcznie wydatki te daj4 kwotg
okolo 44 tys. zI. Weszha równie2 ustawa mówiEca o tym, iL pracownik-sócjalny
pracuj4cy w terenie ma otrzymywaó miesiEczny dodatek w wysokoéci 250 zL.
Pov,yLszq ustawE musimy wykonaó. Dodatki te se nowoéciE zapewniaj4 nas,
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2e na wyptatg powyZszych dodatków otrzymamy pieni4dze z budzetu
centralnego, ale na pochodne od tych dodatków (ZuS) - nie. Jest to kwota
w wysokoéci okolo 6,5 tys. zl.

Przejgliémy równie2 dodatki mieszkaniowe od Gminy. W zwiqzku z tym
potrzebne nam sq dodatkowe érodki w wysokoÉci okolo B0 tys. zl. Pieni4dze te
powinny byó z budzetu Urzgdu Miejskiego, poniewa2 jest to tylko kwestia
przesunipcia pracowników.

Zwracamy siQ równieZ z proéb4 o zakup nowego samochodu dla potrzeb
Oérodka Pomocy Spolecznej.

Glos zabral Burmistrz M. Piszczek. Przesunipcie dzialu ,,dodatki
mieszkaniowe" nast4pilo z dniem I stycznia 2006 roku. W preliminarzu
bud2etowym - w projekcie budzetu nie mohna bylo ujqó tych przesuniqó.
Czekaliémy, bowiem na uchwalE. lJwazam, 2e nie bgdzie problemów
w przesuniEciu tych érodków. Jeheli chodzi o zakup samochodu równie2 inne
jednostki organizacvjne wyst4pity do nas z takq proéb4. Wiemy, jaki mamy
budzet i nie mo2emy zrealizowaó wszystkiego. W kwestii Dziennego Domu
Opieki Spolecznej , je2eli radni zgadzajq siE z pani4 G. Chabior komisj a mo1e
postawió wniosek.

Po wysluchaniu pani G. Chabior i przedyskutowaniu powyzszych spraw
Komisja Oéwiaty postawila nastppuj4ce wnioski;

WNIOSEK IV
Na OSrodki Wsparcia - Dzienny Dom Pomocy Spolecznej - przesunQó kwotp
15 tys. zl.

Z a - 5
Przeciw - 0

Wstrzymalo siq - 0

wNIosEKV 
l{ ieobecnY-2

Zwipl<szyó Srodki na wydatki Osrodka Pomocy Spolecznej w Jgdrzejowie
o kwotp 130 fys. zl. oraz o kwotp 50 tys. zl. na zakup samochodu.

Z a - 5
Przeciw - 0

Wstrzymalo siq - 0
l{ieobecny - 2

Ad.2
Przewodn iczqcy Komisj i o dczytal sprawozd anie z pr aay komisj i za rok 200 5 .

Komisja prz)rjela sprawozdanie z prac), komisji.

A d . 3
Punkt 6

Sprawozdanie z pracy Burmistrza miqdzy sesjami.
Komisja uwag nie wniosla.
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Punkt 7
sprawozdanie z wykonania uchwal Rady podjQtych na poprzednich sesjach.

Komisja uwag nie wniosla.
Punkt B

(Jchwala w sprawie udzielania i rozliczania dotacji przedmiotowej dla Zakladu
(Islug Komunalnych.

Punkt 9
Uchwala w sprawie ustalenia stawki dotacji przedmiotowej dla Zakladu Uslug
Komunalnych w Jqdrzej ow ie.

Na posiedzenie komisji przybyt Naczelnik Wydzialu Inwestycji
lJtrzymania Infrastruktury Technicznej - K. Wójcik.

Ile caloiciowo kosztujq Gminq wszystkie zadania tj. oczyszczanie miasta,
utrzymanie zieleni itd.? - zapytal przewodniczqcy Komisji.

cala suma wynika z projektu budzetu. Kompleks uslug, jaki mamy
do wykonania od pocz4tku roku 2006 do dnia 31 grudni a 2006 -á rig zamknqó
kwot4 wedlug budZetu. Nie ma innych zleceniobiorców tylko ZIJK, natomiast
lll2 dotacji bEdzie uruchamiana po wykonaniu okreÉlonych zadah. Zalqcznik do
pov,ryLszej uchwaly pokazuje, jakie uslugi maje byó éwiadczone. przyj$em
system ryczaLtowy. Jest to w formie dotacji po to by poslugiwaó sig tylko
kwotami netto. Przyjmuj4c takie rozwiqzanie nie odprowaátu y podatku VAT.
ZwiEkszyliómy równie2 zakres uslug w stosunku do roku utieglego przy
niezwiqkszonej cenie. Dolozyliémy utrzymanie wszystkich nieruchomoéci, które
s4wlasnoéci4 Gminy.

Podany jest cennik uslug. Dlaczego? - zapytal radny A. wójcik.
Nowa ustawa o finansach publicznych obligatoryjnie nakazuje, ie nie mo2na
zleció ryczahowo zadnia bez okreélenia cen. Jest tylko jedno zabezpieczenie:
sposób uruchomienia dotacji. Jest ona uruchomiona na pisemny wniosek
nacze lnik a wy dzialu, który o dpowi ad a za zdania.

co bqdzie, jezeli zuK nie bqdzie wykorynual zlecen? - zapytal radny
A. Wójcik.

PrzyjEliÉmy system comiesigcznego uruchamiania dotacji. W sytuacji,
gdy zadanie nie zostanie wykonane wstrzymujemy dotacjE bqd| zmniejszamylq
- odpowiedzial Naczelnik K. Wójcik

Posiedzenie komisji opuécit Naczelnik K. Wóicik.
Punkt I0

Sprawozdanie z wykonania gminnego programu profitaktyki i rozwiqzywania
problemów alkoholowych w roku 2005 uchwalonego uchwalq Rady Ui"¡tkt"¡
w Jqdrzeiowie XXX/278/05 z dnia 24 lutego 2005 roku, zmienionego uchwalq
XXXWII/336/05 z dnia I I sierpnia 2005 roku í uchwalq nr XLII/364/05 z dnía
29 listopada 2005 roku.

Przewodniczqcy Komisji przybli2yl radnym powy2sze sprawozdanie
i wyjaÉnil wszystkie zaistniale w4tpliwoóci.

Komisja uwag nie wniosla.
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Punkt I l
Sprawozdanie ze wspólpracy Gminy Jqdrzejów z organizacjami pozarzqdowymi
za 2005 rok.

Komisja uwag nie wniosla.
Punkt I2

Uchwala w sprawie: uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki
i Ronviqzywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdzialania |r{arkomanii
na rok 2006.
Glos zabral Przewodniczqcy Komisji. Od tego roku w programie tym ujety
zostaL problem narkomanii, w zwiqzku z nowa ustaw4. Z mojej inicjatywy
zostala utworzona równie2liga pilkarska dla Ludowych Zespolów Sporto!\rych.
Organizatorem ligi bgdzie Urz4d. Chcialbym równiez powiedzieó, 2e kwota
68 tys. zI przeznaazona jest na adaptacjE pomieszczeh bylego Kolejowego

Domu Kultury oraz na wymiang okien i parkietu w pomie szczeniu Domu
Kultury, w którym trenuje zespól Parada.

Punkt 13
Llchwala w sprawie zarzqdzenía poboru podatków i oplat w drodze

inkasa, okreílenia ínkasentów í wysokoíci wynagrodzenia za inkaso.
Komisja uwag nie wniosla.

Punkt 14
Uchwala w sprawie przyjqcia planów pracy Komísji Rady Miejskiej

w Jqdrzejowie na rok 2006.
Przewodniczqcy Komisji poinformowal, iz plan pracy jest ustalony do

mi e s i 4ca paídziernika.
Punkt 15
Uchwala w sprawie powolania Rady Spolecznej Zaktadu Podstawowej

Opieki Zdrowotnej w Jqdrzejowie.
Komisja OÉwiaty zapoznala siQ z propozycjami kandydatur do Rady

Spolecznej Zakladu Podstawowej Opieki Zdrowotnej w JEdrzejowie.
Glos zabrala radna J. Szreniawa. Uwalam, i2 w sklad komisji nie

powinni wchodzió sami radni i lekarze.
Glos zabral radny W. Bilewicz. Przewodniczqcym Rady Spolecznej jest

ZasfEp ca Burmi strza. Moim zdaniem powinien byó B urm istr z.
Punkt 16
Uchwata o zamiarze likwidacjí Filii Szkoly Podstawowej w Rakowie

z siedzibqw Brusie.
Komisja uwag nie wniosla.

Punkt 17
Uchwala o zamiarze likwidacji Gimnazjum dla Pracujqcych

w Jqdrzejowie.
Komisja uwag nie wniosla.



Punkt 18
Uchwata w sprawie Regulaminu dostarczanía wody i odprowadzania ícieków
na terenie Miasta i Gmíny Jqdrzejów.

Na posiedzenie komisji przybyl kierownik ZWLK w Jgdrzejowie oraz
pani Bozena Janus - zastppca kierownika.

Glos zabral Kierownik ZW|K - Z. Lato. Otrzymaliémy najéwiezsze
informacje w sprawie regulaminu. W zwiqzku z tym musimy jeszcze
wprowadzió kilka zmian. Po wprowadzeniu zmian w poniedziahek przeÉlemy
gotowy regulamin wszystkim radnym. Zmiany te dotycz4 jedynie pewnych
sformulowaá, nie ma szczególnych ró2nic - dodata pani B. Janus.

Czy w zwiqzku ze zmianq regulaminu zaistnieje koniecznoíó zmiany treíci
umów na dostarczaníe wody? - Zapytal radny A. Wójcik.

Koniecznoéó zmiany dotychczasowych umów na dostarczanie wody
wynika z ustawy - odpowiedziala pani B. Janus.

Do 17 sierpnia bie24cego roku maj4 byó wymienione wszystkie umowy -
dodala Kierownik ZWiK.

Posiedzenie komisji opuécil kierownik ZWIK-Z.Lato orazB. Janus.
Ad.1
Komisja OÉwiaty zapoznala siQ z informacj4 dotyczqcq organizacji

wypoczynku dla dzieci i mlodzieZy w okresie ferii zimowych.
Ad.s
Przewodnicz4cy Komisji odczytal nastgpuj4ce pisma:

1. Pismo w sprawie wymiany okien w Szkole Podstawowej nr 3,
2. Odpowiedá Starostwa na wniosek Komisji OíwiaQ w sprawie

wystqpienia do Rady Powiatu o dofinansowaníe dzialalnoici Domu
Kultury w Jqdrzejowie.

3. Pismo od pana Bolwiítskiego,
4. Pismo od mieszkaúców z ul. Zielonej.

Radni Komisji Oéwiaty przedstawili swoje propozycje kandydatur
do medalu ,,Za Zaslugi dla Jqdrzejowa".

Glos zabral radny W. Bilewicz. Musimy pamiEtaó,2e nie nale\ nagradzaó
osoby zaprace dla miasta,któraIelaha w ramach ich obowiqzków.

Wni o sek Przewodn iczqce go Komi sj i.
WNIOSEK VI
Komisja wnioskuje ZA kandydatur4 Pana J. Robaka do medalu
,,Za Zaslugi dla Jpdrzejowa".

Z a * 4
Przeciw * 0

Wstrzymalo siq - 0
lr{ieobecnych - 3
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Wniosek radnei J. Szreniawy.

WNIOSEK VII
Komisja wnioskuj e ZA kandydaturq Pana M. Banasika do rnedalu
,rZa Zaslugi dla Jgdrzejowa".

Z a - 3
Przeciw - 0

Wstrzymalo siq - I
lr{ieobecnych - 3

Glos zabrala radna J. Szreniawa. KiIka lat temu postawiliémy wniosek
w sprawie rozlqczenia Komisji OÉwiaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Spolecznej.
Do tej pory brak jest odpowiedzi w tej sprawie.

Glos zabral Przewodniczqcy Komisji. Z uwagi nakoncz4ca siq kadencjE,
myélq, 2e nie powinniÉmy wprowadzaó zmian.

Komisja zakohczyla posiedzenie o godz. 14.00
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Justynu Piskorczyk

Przew odniczqcy Komisj i Oiw iaQ,
Kultury, Zdrowia i Opiekí
Spolecznej

-lan VÁ,ú,
Jan Zigbiríski


